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a r m a n m e l i . i r
گفت و گــــو

علی اصغر زرگر در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 روي روسيه و چين 
گــــــزارشدوباره حساب باز نكنيد

سخنگوی دولت:

پنجره های فرصت را به سرعت نبندید
 آرمـــان مـــلـــی

علیرضا پورحسین: بریتانیا، 
فرانسه و آلمان با حمایت از 
موضع آمریکا برای تصویب 
قطعنامه  ای در شورای حکام 
ایران،  انرژی اتمی علیه  آژانس بین  المللی 
پیش  نویس این قطعنامه را به نمایندگان ۳۵ 
کشور عضو این شورا ارائه داده اند. اجلاس سه 
 ماهه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در وین در هفته جاری آغاز به کار کرده است. 
آمریکا پیش از شروع به کار این اجلاس سندی 
سه صفحه ای درباره موارد نقض تعهدات برجامی 
ایران تهیه کرده و در اختیار اعضای این شورا 
قرار داده بود. گمانه  زنی ها مبنی بر این است که 
احتمالا در نشست روز جمعه شورای حکام این 
قطعنامه به رای گذاشته می  شود. در این میان 
وزیر خارجه کشورمان با اشاره به تلاش برای 
صدور قطعنامه علیه ایران در شورای حکام آژانس 
اظهار کرد اروپایی ها حرکت غلطی را با حمایت 
از آمریکا در شورای حکام شروع کرده اند. در 
این رابطه امیدواریم عقل غلبه کند؛ چراکه اگر 
چنین نشود راهکارهایی داریم. این اتفاقات و 
اظهارنظرها اما و اگرهای زیادی را در روزهای اخیر 
ایجاد کرده و برخی نیز بر این باور هستند که هر 
لحظه ممکن است عرصه بر ایران تنگ تر شده 
و نیاز است گفت و گوهایی هر چه سریع تر آغاز 
شود. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت و گویی با علی اصغر زرگر، کارشناس مسائل 

بین الملل داشته است که در ادامه می خوانید.
  اتفاقات روزهای اخیر شورای حکام تا 

چه میزان ایران را به تنگنا می کشاند؟
بسیار  پازل هایی  چیدن  دنبال  به  آنها 
هوشمندانه هستند. بایدن امروز با یک بازی 
زیرکانه و چیدن قطعات پازل با یک ظرافت خاص 
هم در حال غلبه بر دشمنان داخلی خود است 
و هم کشورهای همچون عربستان را مهار کرده 
و هم بر رژیم صهیونیستی تاثیر می گذارد و هم 
متحدان خود را بازآفرینی کرده است. آنها بی قید 
و شرط به برجام بازنگشتند و امروز توانستند یک 
اجماع سازی نیز در این راستا علیه ایران ایجاد 
کنند که به نفع ایران نیست. باید حواس مان 
باشد که ایران به شدت تحریم شده است. آمریکا 
به این عرصه چسبیده و اروپا نیز در حال همراه 
شدن با آنها در این عرصه است. بایدن می خواهد 
از ایران امتیاز بگیرد اما با صدایی آرام تر این را 
مطرح می کند و می خواهد با گفت و گو این مساله 
را حل کند. ما باید بیشتر از میانجی ها استفاده 
کنیم تا مشکل حل شود. آنها از ایران گفت و گو 
می خواهند و ایران نیز تا زمانی که تحریم ها لغو 
نشود، گفت و گو نمی کند و این امر سبب شده است 

امروز با بن بست دیگری مواجه شویم.
   ایران در عکس العمل به تهیه پیش نویس 
از سوی کشورهای غربی چه اقدامی را باید 

در دستور کار قرار دهد؟
باید محاسبات دقیقی بر اساس منافع ملی 
امروز انجام شود، زیرا شرایط به گونه ای شده است 
که خطر اجماع سازی به شدت احساس شده و 
حتی دیگر نمی توان روی روسیه و چین نیز برای 
حل مشکل حساب باز کرد. باید نگاه بلندمدت به 
مسائل داشته باشیم و از سوی دیگر میان بر نیز زده 
شود. ما می توانیم در این میان از مذاکراتی استفاده 
کنیم که شفاف سازی در خصوص اقدامات را تداوم 
بخشد. مشکلی ندارد که ما به مسائل منطقه ای نیز 
بپردازیم و در این خصوص نیز گفت و گو کرده و 
اختلافات را حل و فصل کنیم. برخی از مشکلات 
صرفا با حرف زدن قابل حل هستند و این امر سبب 
می شود بار اختلافات کم شود. ما اگر سیاست 
خوبی در پیش گیریم می توانیم مشکلات خود را با 
کشورهای عربی برطرف کنیم؛ بنابراین باید روی 
طرح های صلحی همچون هرمز بیشتر تمرکز 
کنیم و اجازه ندهیم بدنام شویم. ما حتی می توانیم 
بدون دست کشیدن از قدرت دفاعی خود در این 
خصوص گفت و گو کنیم. ما باید روی مساله اصلی 
برجام تمرکز کرده و با سیاست خوب سایر مسائل 
را نیز حل کنیم. صحبت های محرمانه در این راستا 
و قول و قرارهای جانبی می تواند در این عرصه از 

کارشکنی دشمنان برجام جلوگیری کند.
  در این میان صحبت هایی در خصوص 
تصویب FATF مجددا مطرح شده است. 
این قبیل اقدامات صریح چه کمکی به کشور 
 FATF می تواند کند و ضرورت تصویب لوایح

امروز در کشور چیست؟
با توجه به مفاد این لوایح اولین چیزی که پس 
از عدم پیوستن ایران به این لوایح به ذهن جهانیان 
خطور می کند این است که شاید واقعا ایران مشکل 
و تخلفی دارد که به آن ملحق نمی شود و باعث 
بدنامی ایران می شود. صرف عضویت در این پیمان 
کشور را از اتهاماتی همچون پولشویی و کمک 
به تروریست مبری می کند. بسیاری از کشورها 
به مقررات FATF عمل نمی کنند اما در این 
معاهده عضویت دارند. بنابراین باید توجه داشت 
که این چنین نیست که با پیوستن به این پیمان به 
کل محدود می شویم. این گونه نیست زیرا بسیاری 
از کشورها، امروز عضو آن هستند و تمامی اقدامات 
خود را نیز به راحتی انجام می دهند. امروز کشور با 
محدودیت های شدید بانکی مواجه است؛ به این 
شکل که نه می تواند با پرداخت پول اجناسی را 
خریداری کند و نه می تواند پول فروش نفت و سایر 
خدمات خود را از طریق بانک دریافت می کند. در 
این راستا یکی از موانع جدی در این راه عدم تصویب 
لوایح چهارگانه است که کار را برای کشور سخت 
کرده است. حتی اگر تحریم های متعدد ایران در 
آینده لغو شود، اما باز هم این مانع وجود دارد و به 
نحوی بهانه ای به دست برخی کشورها می دهد تا 

مطالبات ایران را پرداخت نکنند.

نماینده پیشین مجلس گفت: متاسفانه در حال حاضر 
ارکان مجلس درگیر کارهای انتخابات ریاست جمهوری 
شده و این به مجلس و یک جریان، لطمه می زند و تصمیم 
فزود: وظیفه من است که  غلطی است. حمید رسایی ا
اگر کاری از دستم برمی آید و توان انجام آن را در خودم 
می بینم، اعلام آمادگی کنم. اما اینکه رای می آورم یا 
خیر به نظر مردم بستگی دارد. در انتخابات سال گذشته 
با وجود فضاسازی هایی که صورت گرفت به طوری که 
همه را ترساندند تا برخلاف لیست خاص رای ندهند، با 
اینکه مثل بنده و آقای یامین پور مورد حمایت این لیست 
نبودیم،  نزدیک به سیصدهزار رای آوردیم. مجلس فعلی 
تفاوت جدی با مجلس دهم دارد و چند گام پیش است. 
این مجلس  موفق تر عمل می کند ولی در عین حال 
رد است. توقع مردم با توجه به  نقدهایی به مجلس وا
شعارها و ترکیب  مجلس و جهت گیری مجلس بسیار 

بیشتر شده است.

فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه پس از نامه 
خاتمی برخی  آن را تکذیب کردند، اضافه کرد: خاتمی 
نخواسته این نامه منتشر شود دغدغه او به طوری است که 
برای حفظ کیان سرزمین و مردم نگران است و با اعتبار 
و آبروی خود به میدان می آید. در زمان ریاست جمهوری 
ز آن هم سعی کرد بگوید من قهرمان نیستم  و بعد ا
مانی گفت: خاتمی  نو ا و مردم قهرمان هستند. شهربا
بط  ین روا ره ا در سال های گذشته سعی کرده هموا
اصلاح طلبان با رهبری را ترمیم کند و کسی نمی گوید 
ره است که خط مشی  نامه چه کا مدیرمسئول یک روز
تعیین می کند؛ خاتمی در ۸ سال و طی دو دوره رای 
مردم را داشت. تندروها سال ها سعی کرده اند با حذف 
ز  جریان شناخته شده اصلاح طلبان عمل کنند. بعد ا
مجلس ششم دیوار بلندی ساختند و تلاش کردند عده ای 
را به عنوان اصلاح طلب حمایت و پشتیبانی کنند و مورد 

ر بدهند. تقویت قرا

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: درباره احزابی مانند »اراده 
ملت« قبل از شکل گیری نهاد اجماع ساز با اراده خودش از 
شورای هماهنگی خارج شد؛ بنابراین خودشان به دلایلی 
که محترم است، نخواستند در این تشکیلات باشند. محمود 
صادقی ادامه داد: 1۵ نفر منتخبان آن هیات ۹نفره همه مورد 
تایید احزاب اند؛ اما برخی احزاب به دلیل کار تشکیلاتی فعالی 
که دارند، گستره کمّی و کیفی فعالیت شان بیشتر از سایر 
احزاب است؛ مثل حزب اتحاد ملت یا کارگزاران که عمدتا 
نقش جدی تری پیدا می کند. نماینده اصلاح طلب مجلس 
دهم افزود: من ادعای انحصارطلبی در نهاد اجماع ساز را رد 
می کنم. نکته درخور توجه هم این است که وقتی به احزاب 
فراخوان داده شد تا نیروهای مد نظرشان را معرفی کنند، 
حزب اتحاد ملت برای پرهیز از چنین اتهامی لیستی ارائه نداد 
و خیلی هم اصرار داشتند که هیچ گزینه ای نداشته باشند؛ اما 
وقتی انتخاب می شوند، به علت نوع فعالیت های شان در مقابل 

این اتهام هستند که این حزب نقش بیشتری دارد.

ادعای انحصارطلبی در 
 نهاد اجماع ساز

 را رد می کنم

 خاتمی می خواهد
  رابطه اصلاح طلبان 

با رهبری را ترميم کند

در انتخابات 
ميان دوره ای مجلس 

شرکت می کنم

آرمان ملی- حمید شجاعی: قریب به 2 سال می شود که لوایح 
دوگانه پالرمو و CFT در مجمع تشخیص نظام خاک می خورد و هنوز 
تصمیم مشخصی در خصوص آن اتخاذ نگردیده است. یک بار که سال 
گذشته پس از ماه ها بررسی این لوایح از سوی مجمع رد شد اما این بار با 
دستور مقام معظم رهبری این لوایح دوباره در مجمع بررسی می شوند 
و آنطور که از ظواهر امر برمی آید باید منتظر تغییر نظر مجمع نسبت 
به این لوایح و احتمالا تصویب این لوایح باشیم. چنانکه برخی اعضای 
مجمع نیز در گفت و گو های جداگانه شان با رسانه ها از برخی تغییرات 
در رویکرد مجمع نشینان روایت کرده اند. محمدرضا باهنر دیگر عضو 
مجمع است که در این خصوص می گوید: »امیدواریم مجمع نظر خوبی 
براساس منافع ملی، داشته باشد. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تصریح کرد: به نظر من، اف ای تی اف به احتمال زیاد تصویب می شود 
ولی حق تفحص ها باید در کنار این موضوع بررسی شود که امروز هم 
فقط حق تفحص ها مورد بررسی است.« باید دید مجمع چه زمانی نظر 

قطعی خود را نسبت به این لوایح خواهد داد.
   احتمال تصویب

لوایح CFT و پالرمو از مجموع لوایح چهارگانه FATF همچنان 
در دست بررسی است. پس از نامه رئیس جمهور به مقام معظم رهبری 
در جهت بررسی مجدد این لوایح در مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
دستور ایشان به مجمع، این لوایح در کمیسیون های تخصصی مجمع 
در حال بحث و تبادل نظر است اما هنوز هیچ گونه تصمیمی بر رد یا 
تصویب این لوایح گرفته نشده است. این در حالی است که تا چندی 
پیش بسیاری بر این باور بودند که با توجه چینش اعضای مجمع، 
سمت گیری فکری و نظری آنها و عدم تغییر این ترکیب در دوره جدید 
رد مجدد این لوایح چندان دور از ذهن به نظر نمی رسد. اما گویا هر چه 

رو به جلوتر می رویم این نظرات تغییر کرده و جو و فضای مثبت تری 
نسبت به حل و فصل این مساله و تصویب این لوایح در مجمع مشاهده 
می شود. گرچه حضور برخی وزرای دولت همچون ظریف وزیر امور 
خارجه، دژپسند وزیر اقتصاد، جنیدی معاون حقوقی رئیس جمهور 
و همتی رئیس بانک مرکزی در جلسه اخیر مجمع و پاسخگویی به 
سوالات و برطرف کردن شبهات اعضا در این مهم بی تاثیر نبوده است. 
چنانکه سیدمحمد صدر عضو مجمع تشخیص اخیرا در گفت وگویی 
در خصوص مثبت  شدن فضا اظهار داشته است: »نه به صورت صددرصد، 
بلکه احساس می شود تا حدودی تردیدی در برخی از مخالفان ایجاد 
شده است اما در واقع به همه دلایل مخالفت های آنها و آن چیزهایی که 
مطرح می کنند پاسخ داده شد و مسئولان دولتی هم گفتند.« این در 
حالی است که اخیرا محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 

از پیشنهادهایی برای بازگرداندن این لوایح به مجلس و بررسی 
آن در خانه ملت خبر داده است. امری که می توان آن را نمونه 
بارز دوباره کاری و اتلاف وقت تلقی کرد. حشمت ا... فلاحت پیشه 
نماینده ادوار مجلس در این خصوص می گوید: »بازگرداندن لوایح

FATF  به مجلس یعنی دور زدن قانون« هر چند که 
جدای از این مسائل طبق دستور مقام معظم رهبری 
باید این لوایح در مجمع بررسی و تعیین تکلیف 
شود. آنچه مسلم است آنطور که از شواهد و قرائن 
پیداست نگاه و رویکرد مجمع نسبت به لوایح 
دوگانه تا حدی تغییر کرده و می توان انتظار داشت 
که با حل دیگر پرسش ها و شبهات این لوایح پس 
از گذشت قریب به 2 سال از نخستین بررسی در 
مجمع با ایجاد حق تحفض هایی به تصویب برسد. 

   مجمع نظر خوبی براساس منافع ملی داشته باشد
یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، در رابطه با حواشی اخیر 
در مورد تصویب لوایح اف ای تی اف عنوان کرد: اف ای تی اف اصولا یک 
مقابله نامه بین المللی نیست و کاری است که کشورها از مدت ها قبل 
دور هم جمع شده اند و تفاهم هایی کرده اند تا مبارزات، مقررات و یک 
قوانینی را در کشورهای خود بگنجانند و اعمال کنند و در مجموعه 
این کار گفته شده به نفع صلح جهانی و منافع جهانی است. محمدرضا 
باهنر گفت: در این ماجرا داستانی پیش می آید که منافع ملی و منافع 
جهانی کجا با هم مغایر است و کجا با هم همسو و هم جهت هستند. 
وی افزود: پالرمو و سی اف تی ماندند که اینها هم در ارتباط با کمک 
به تروریسم و چیزهای دیگری است که ما هم مدعی این هستیم 
که بیشترین قربانی را در زمینه تروریسم در جهان معاصر و در بین 
بقیه کشورها داریم. تروریسمی که در کشور ما از رئیس جمهور، وزیر 
و نماینده مجلس و... را قربانی کرده و ما امروز فقط بیست هزار قربانی 
تروریسم داریم. دبیرکل حزب جامعه اسلامی مهندسان بیان کرد: 
اشکال ما در این زمینه این است که بعضا در دنیا کسانی، تروریسم 
مطرح می شوند که ما آنها را آزادیخواه می نامیم. به تعبیر مقام معظم 
رهبری، جای جلاد و شهید را عوض کرده اند آن کسی که آزادیخواه 
است و مبارزه اصلاح طلبانه دارد تروریسم خوانده می شود و کسی 
که ترور می کند، کشور مستقل و به رسمیت شناخته شده معرفی 
می شود. رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری اضافه کرد: اینکه 
ما چطور به پالرمو و سی اف تی بپیوندیم که در مجامع جهانی اعلام 
کنیم ما علیه تروریسم هستیم و از طرفی این اهرمی نباشد تا 
خنثی سازی مبارزه ایران علیه تحریم ها باشد، این کار فنی و 
دقیقی است که کمی معطلی دارد. باهنر تاکید کرد: در مجمع 
هنوز درباره اف ای تی اف بحث می شود و این موضوع یک دور 
معطل شد و به نتیجه نرسید. ریاست محترم جمهور 
نامه ای برای رهبری مرقوم داشتند و خواستند 
مجمع علاوه بر اتمام وقت بررسی باز هم 
مساله را بررسی کند و دو جلسه است که در 
کمیسیون های مربوطه بررسی می شود. 
فکر می کنم ظرف 1۵ روز آینده به صحن 
مجمع بیاید و امیدواریم مجمع نظر 
خوبی بر اساس منافع ملی، داشته باشد. 
ادامه در صفحه 11

»آرمان ملی« از تغییر نگاه   برخی اعضای مجمع به لوایح FATF گزارش می کند:

پالرمو در يك قدمي راي مجمع 
FATF نامه 200 نماینده به رئیس مجمع برای رد  

  محمدرضا باهنر:FATF به احتمال زیاد در مجمع تصویب می شود
  مجید انصاری: نامه روحانی به رهبری راه را برای تصویب FATF باز کرد 

آرمان ملی - مطهره شفیعی: تازه ترین 
هجمه به یادگار امام آنچه بود که روز گذشته 
در روزنامه دلواپس جوان منتشر شد. این رسانه 
دلواپس چنین مدعی شد که: »حسن خمینی 
سابقه مدیریتی چندانی ندارد. تولیت حرم امام 
را با وصیت پدرش و درخواست خود از رهبری، 
از جوانی و بدون هیچ سابقه مدیریتی برعهده 
گرفت که همان هم با کلی انتقادات همراه است. 
طولانی شدن ساخت حرم امام برای چند دهه و 
بعد هم ساخت اشرافی آن و فاصله داشتن با مشی 
ساده زیست حضرت امام خمینی موج هایی از 
انتقادات را متوجه او کرد و نشان داد سید حسن 
خمینی در همان سطح کوچک مدیریتی هم 
نتوانسته موفق عمل کند. با این همه، او چگونه 
می تواند در رأس یک قوه مدیریت موفق داشته 
باشد و کشور را اداره کند؟ از سویی آیا با این 
حجم انتقادات پیرامون سوءمدیریت سیدحسن 
خمینی او می تواند موج عظیم برانگیزد؟ امید 
اصلاح طلبان البته به عملیات های رسانه ای و 
دوقطبی سازی و تخریب رقیب است، نه اینکه 
سابقه سیدحسن خمینی نشانی از کارآمدی 
داشته باشد. حسن خمینی در این سال ها صرفا 
یک بار برای حضور در انتخاباتی کاندیدا شد که آن 
هم انتخابات مجلس خبرگان رهبری در سال ۹۴ 
بود و چون در آزمون علمی برای مشخص شدن 
درجه اجتهاد شرکت نکرد، احراز صلاحیت نشد و 

از حضور در رقابت انتخابات باز ماند.« 

آنچه این روزنامه دلواپس نگاشت بیش از 
واقعیت به طنز شباهت دارد و این سوال مطرح 
است که طولانی شدن ساخت حرم دلیلی 
.. سیدحسن خمینی  . بر عدم صلاحیت آیت ا
است؟ آیا کمبود بودجه سبب تاخیر مورد ادعای 
دلواپسان است یا کم کاری تیم ساخت حرم؟ هر 
دلیلی داشته باشد ارتباطی با یادگار امام ندارد 
و نشان از کیسه خالی تخریب دلواپسان دارد. 
کینه ورزانه ترین تیتر رسانه های دلواپس در 
ماه های اخیر این بود که »سیدحسن خمینی 
چگونه راه امام را به انحراف می کشد؟« به خوبی 
مشخص بود که تصمیم گیران انتشار این تیتر 
از گسترش اندیشه امام و توجه افکار عمومی به 
آنچه از سوی یادگار ایشان مطرح می شود هست. 
بهانه گزارشی با این تیتر حضور اخیر تشکل 
جدید اصلاح طلبان در حسینیه جماران بود که 
دلواپسان آن را دست مایه ای برای هجمه به بیت 
امام، موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی و البته 
طیف وسیعی از گروه های سیاسی قرار دادند. افکار 
عمومی خیلی زود هدف از این تخریب را دریافتند 
که همان دغدغه دلواپسان برای تداوم مسیر امام 
خمینی و هاشمی بود. از سوی دیگر رویکرد تولیت 
آستان امام خمینی و مدیریت حسینیه جماران 
از آغاز تا امروز، گشودن آغوشی باز به روی تمام 
گروه های سیاسی، احزاب، جریانات، سازمان ها 
و نهادهایی است که در زیر چتر انقلاب اسلامی 
و در چهارچوب قانون اساسی فعالیت می کنند. 

دبیرکل مجمع ایثارگران معتقد است: »یادگار 
گرانقدر امام برخلاف یک عده که امام را منحصر به 
افکار پوسیده خود می بینند، راه و منش بنیانگذار 
کبیر انقلاب را به خوبی ادامه داده و امام را محدود 
به چند سخنرانی تقطیع شده باب طبع برخی ها 
نکرده است و به نظر می رسد که اصلی ترین 
دلیل بغض و کینه افراطیون از بیت شریف امام 
نیز همین باشد.« جواد امام ادامه داد: »متاسفانه 
برخی رسانه های افراطی در غیاب رسانه های آزاد 
و غیروابسته اقدام به خبرپراکنی و نشر اکاذیب 
می کنند. این رسانه ها که نزد افکار عمومی به 
ضد رسانه شهرت دارند، توپخانه هایی هستند که 
برای رسیدن به هدف خود از هیچ اقدامی دریغ 

نمی کنند.«
  جبهه مخالفان 

مشخص است که طیف دلواپسان اصولگرا که 
پایداری ها اکثریتشان را تشکیل می دهند، از هر 
فرصتی برای ممانعت از طرح نام یادگار امام در 
انتخابات ریاست جمهوری استفاده می کنند چرا 
که علاوه بر اطلاع از استقلال و مسیر او که سد 
راه منفعت طلبی هاست، از آن واهمه دارند که 
هاشمی جدیدی فرمان مدیریت اجرایی کشور 
.. سیدحسن خمینی  . را در دست گیرد. آیت ا
رابطه نزدیکی با مرحوم آیت ا... هاشمی داشت 
و سخن او تاییدی برای یادگار امام بود، پس 
مخالفان آیت ا... هاشمی به جمع مخالفان مسیر 
و راه امام که حاج سیدحسن خمینی آن را دنبال 

می کند اضافه شده اند که پاسخ یادگار امام به آنها 
سکوتی است که معنای آن را همگان می دانند. 
حسین ا... کرم از شناخته شده های مخالفت با 
کاندیداتوری آیت ا...سیدحسن خمینی است و 
چنین ادعا کرده که »اصلاح طلبان متوجه شدند 
حتی در وضعیت مشارکت حداکثری مردم، 
هر سه آقایانِ صفایی فراهانی، مصطفی معین 
و محمدرضا خاتمی تایید صلاحیت نخواهند 
شد، چون در زمره رجل سیاسی قرار نمی گیرند؛ 
بنابراین به سمت حمایت از سیدحسن خمینی 
خواهند رفت.« او در زمان حیات آیت ا... هاشمی از 
مخالفان ایشان و از سال ۹2 منتقد جدی روحانی 
بود؛ بنابراین چندان تمایل ندارد راهی که از سوی 

بزرگان طی می شود تداوم داشته باشد.
  در نهایت...

انتخابات ریاست جمهوری فرصت خوبی برای 
عقده گشایی مدعیان دروغین راه امام بود که البته 
به هدفشان نرسیدند چراکه جامعه به خوبی با 
افکار و عقاید آیت ا... سیدحسن خمینی آشناست 
و وصله هایی که دلواپسان در دست دارند به او 
نمی چسبد. شاید آنچه اصولگرایان دلواپس از 
واهمه کاندیداتوری آیت ا... سیدحسن خمینی 
انجام دادند، بیشترین ضربه را به خودشان وارد 
کرد؛ چراکه جامعه بیش از ۴0 سال است که 
می داند حرکت در مسیر امام که توسط یادگارش 
یادآوری و تشریح می شود، مسیر حل مشکلات 

است.

آرمان ملی: سخنگوی دولت اظهار داشت: در 
سیاست خارجی دولت براساس یک منطق تصمیماتی 
را تاکنون اتخاذ و دنبال کرده است. دولت در این هشت 
سال ایجاد زمینه برای تامین رفاه و آسایش مردم را 
با از میان بردن تحریم های ضدانسانی، تامین امنیت 
فیزیکی مردم در برابر خطر تروریسم و جنگ و نیز 
تامین سلامت مردم در سال اخیر در برابر پاندمی 
ویروس کرونا را دنبال کرده است. علی ربیعی با تاکید بر 
اینکه همیشه اعتقاد داشته ایم هدف بنیادین سیاست 
خارجی باید کمک به تامین این اهداف باشد، گفت: این 
اعتقاد در دولت، بازتاب انتخاب مردم ما برای بهره مندی 
از یک زندگی امن، مرفه و سالم براساس آنچه شایسته 
و سزاوار برخورداری از آن هستند بوده است. ما در 
طول این هشت سال اعتقاد داشتیم این مردم هستند 
که دولت های منتخب خود را با دستورالعمل هایی 
که با خرد جمعی از نیازهای عمومی جامعه استنباط 
کرده اند، به پیش می رانند و رسالت دولت چیزی جز 
پیگیری آن دستورالعمل برخاسته از صندوق های 

رای نیست.
  فشار حداکثری

وی با بیان اینکه امروز که به اقرار مقامات دولت 
جدید آمریکا و همه ناظران جهان، سیاست فشار 
حداکثری شکست خورده، بیان کرد: برای آمریکا راهی 
جز بازگشت به برجام باقی نمانده است. ما در طول 
این سال ها به عهد خود پایبند ماندیم و اکنون نوبت 
آمریکاست که شعار خود در بازگشت به جهان را با 
کنار گذاشتن غیرانسانی ترین تحریم هایی که جهان به 
خاطر می آورد، اثبات کند. سخنگوی دولت با بیان اینکه 
ما هم مانند بسیاری از ملت های دیگر باور داریم که هیچ 
راهی جز دیپلماسی برای حل اختلاف جاری نیست، 
تاکید کرد: اما دیپلماسی نمی تواند بدون حسن نیت 
و نشان دادن صداقت آغاز شود. دولت آمریکا تا امروز 
از برداشتن کوتاه ترین گامی که نشانگر تلاش برای 
اعتمادسازی باشد خودداری کرده است. ربیعی عنوان 
کرد: ما آماده ایم که هر پیشنهاد عادلانه و صادقانه ای را 
برای حل این اختلاف بشنویم اما بیش از آن منتظریم 
که اقداماتی را در عمل ببینیم که می توانند به تدریج 
اعتماد ازدست رفته را بازسازی کنند. سخنگوی دولت 
درباره آخرین وضعیت بررسی ها برای حضور آمریکا در 
نشست کمیسیون مشترک برجام گفت: پیشنهاد سه 
کشور اروپایی برای برگزاری نشست این گروه و آمریکا 
به عنوان مهمان ابتکاری، برای حل مسائل بود، اما از نظر 
ما زمان خوبی برای برگزاری چنین نشستی نیست. 
بدون لغو تحریم ها، ادعای آمریکا مبنی بر اعتقاد به 
دیپلماسی یک لفاظی ریاکارانه و غیرقابل قبول به نظر 
می رسد. ربیعی تاکید کرد: در پاسخ به زمزمه کشورهای 
اروپایی، نماینده کشورمان طی بیانیه ای اعلام کرده 
است که در صورت تصویب هر قطعنامه ای علیه ایران، 
قطعا واکنش مناسب و تصمیم مقتضی اتخاذ خواهد 
شد؛ از جمله بازنگری در بیانیه مشترک اخیر بین آژانس 

و سازمان انرژی اتمی.
  گشایش ها خوب

ربیعی درباره آخرین وضعیت آزادسازی پول ایران 
توسط کره جنوبی، اظهار کرد: بحث آزادسازی منابع که 
با فشارهای غیرقانونی دولت آمریکا در کشورهایی نظیر 
کره جنوبی، عراق و ژاپن مسدود شده است، توسط بانک 
مرکزی و وزارت امور خارجه در حال پیگیری است. این 
پیگیری ها در روزهای اخیر سرعت بیشتری گرفته و 
گشایش های خوبی به وجود آمده است. بانک مرکزی با 
کره جنوبی و عراق توافقاتی درمورد نحوه استفاده از منابع 
و مقاصدی که باید منتقل بشوند انجام داده است. وی با 
تاکید بر اینکه بانک مرکزی برای خرید کالاهای اساسی، 
دارو و تجهیزات پزشکی سالانه باید بیش از 10میلیارد 
ارز تامین نماید، عنوان کرد: به طور طبیعی اولویت دولت 
و بانک مرکزی در استفاده از این منابع، در درجه اول برای 
تامین کالاهای اساسی و تامین نهاده های کشاورزی و 
دامی و دارو و تجهیزات پزشکی است. براساس مذاکرات 
صورت گرفته، استفاده از منابع به صورت تدریجی انجام 
خواهد گرفت. سخنگوی دولت بیان کرد: درمورد 
کره جنوبی براساس تفاهم صورت گرفته دستور پرداخت 
1میلیارد دلار به بانک کره داده شده که در حال عملیاتی 
شدن است. عضو هیات دولت درباره برخی اظهارات در 
زمینه وجود کرونای جهش یافته ایرانی، تصریح کرد: 
واژه موتاسیون ایرانی یا جهش ایرانی ویروس کرونا که 
به نقل از نایب رئیس مجلس منتشر شده، درست نیست 
و صحت ندارد. وی درباره کار کمیته مشترک دولت و 
مجمع تشخیص برای FATF و ابراز رضایت هردو طرف 
از آن اظهار کرد: قرار شد نقطه نظرهای جمع بندی شده 
نیز براساس ابهامات مجمع، توسط وزیر اقتصاد و دارایی 
تدوین و ارائه شده و در اختیار مجمع قرار گیرد، اما در 
مورد اظهارات جدید دبیر مجمع مبنی بر برگزاری دور 
جدیدی از مباحث در مجلس، ما از آن اطلاعی نداریم. 
ربیعی گفت: از اینکه شرایطی ایجاد شد تا همکاران ما در 
دولت بتوانند نقطه نظرات خود را بیان نمایند، از مجمع 
تشخیص مصلحت سپاسگزاریم. همه ما امیدواریم 
تصمیمی اتخاذ شود که منافع ملی و زندگی اقتصادی 
مردم را تضمین کند. وی درباره تصمیمات کرونایی دولت 
با توجه به تعطیلات نوروز، گفت: تعیین تکلیف کلی 
سفرهای نوروزی در جلسه آتی ستاد ملی مقابله با کرونا 
مشخص می شود. براساس طرح هوشمند حتما شهرهای 
قرمز و نارنجی با محدودیت سفر مواجه خواهند شد. در 
این جلسه در خصوص نحوه سفر و اقامت و حضور در 
مناطق پرجمعیت و تفرجگاه ها و نقاط تاریخی و زیارتی، 
هم تصمیم گیری خواهد شد. ربیعی درباره مصوبات 
اخیر مجلس در زمینه اینترنت و نگرانی های ایجادشده 
در خصوص گرانی آن گفت: این تصمیم هزینه های 

قابل توجهی به مردم وارد خواهد کرد.

  بدون لغو تحریم ها ادعای دیپلماسی آمریکا
 ریاکارانه است

وقتی دلواپسان، دست شان از همه چیز کوتاه است   تجربه قبلي نشان داده که در شرایط 
 »خطر اجماع سازي غرب علیه ایران« نمي توان

 به قدرت هاي شرقي تکیه کرد

    »طولانی شدن ساخت حرم« 

دلیل ردصلاحیت سیدحسن آقا!

بهانه های نا جوانمردانه
 علیه آیت ا...سید حسن خمینی


